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„Să-ţi pese mai mult de conştiinţa ta decât 
de părerea altora.“       (Publilius Syrus)

România este prezentă cu şase fi rme în clasa-
mentul Deloitte CE Technology Fast 50 2012. Afl at la 
a 13-a ediție, topul include cele mai dinamice compa-
nii de tehnologie din regiunea Europei Centrale şi de 
Est, în baza ratei de creștere a veniturilor din ultimii 
cinci ani (2007 – 2011). De asemenea, companiile tre-
buie să dețină proprietate intelectuală care contribuie 
semnifi cativ la veniturile operaționale sau să dedice o 
parte substanțială din venituri pentru cercetare și dez-
voltare de tehnologie. În defi niția Fast 50, companiile 
candidate trebuie să fi  raportat venituri anuale de cel 
puțin 50 000 de euro pe an în ultimii cinci ani, să aibă 
sediul în Europa Centrală, să fi e controlate de antre-
prenori locali și să activeze pe piață de cel puțin cinci 
ani. Potrivit analiştilor Deloitte, rezultatele clasamen-

tului din acest an confi rmă că fi rmele românești ce își 
desfășoară activitatea în sectorul tehnologic răspund 
cu succes provocărilor crizei globale și continuă să-și 
consolideze poziția în regiune.

Astfel, pentru al doilea an consecutiv, compa-
nia Vola.ro s-a plasat pe locul 1, cu o rată record de 
creștere a veniturilor (17 323%, calculată ca medie pe 
ultimii cinci ani), în timp ce TeamNet International 
debutează în categoria dedicată companiilor de di-
mensiuni mari (Big 5), ceea ce reprezintă o premieră 
pentru industria locală de tehnologie.

Pe lângă categoria principală, Deloitte recompen-
sează și companiile de tehnologie care se afi rmă rapid 
– categoria Rising Stars, pentru fi rme ce nu îndeplinesc 

(Continuare în pag. 2)

Atât bilanţurile care se întocmesc, de regulă, spre fi nalul anu-
lui, cât şi topurile investitorilor de marcă dau un plus de substanţă 
dezbaterilor deosebit de actuale şi strict necesare referitoare la rein-
dustrializarea României. Un aspect deseori neglijat vizează parcu-
rile industriale.

Tema prezintă un interes special din două puncte de vedere. Pe 
de-o parte, a avut loc (nu discutăm acum gradul de îndreptăţire, de 
justifi care economică şi socială) un proces mai mult sau mai puţin 
accelerat de închidere a unui număr considerabil de capacităţi indus-
triale situate în mijlocul oraşelor şi municipiilor. Orientarea moder-
nă, atestată de experienţa celor mai dezvoltate state ale lumii, indică, 
fără urmă de îndoială, scoaterea entităţilor industriale din oraşe. Pe 
de altă parte, proximitatea localităţilor urbane (în special conside-
rentele economice legate de infrastructură) a constituit şi constituie 
un factor favorizant pentru amplasarea unor importante capacităţi 
de producţie în zona de infl uenţă a fostelor mari centre industriale.

Din păcate, un defi cit de informaţie nu permite marelui pu-
blic să cunoască realizările înregistrate într-un număr semnifi cativ 
de parcuri industriale. Nu ne propunem să le prezentăm, ci doar 
să tratăm unele teme de ordin conceptual şi practic. Pentru mulţi 
concetăţeni, noţiunea de parc industrial s-a limitat şi se limitează la 
comuna Jucu, afl ată în apropierea municipiului Cluj-Napoca. Este 
vorba despre ecoul pe care l-a avut încetarea activităţii unei fabrici 

din concernul Nokia, o lovitură puternică dată economiei ţării, în 
special în ceea ce priveşte exportul cu valoare adăugată mare. Sigur, 
noile investiţii străine la Jucu – între care fi rmele Bosch şi DeLonghi 
– nu compensează, integral, pierderea suferită prin plecarea Nokia, 
dar gradul de interes faţă de respectiva zonă nu s-a diminuat în urma 
şocului de la sfârşitul anului trecut.

Remarca de fond, adică posibilităţile pe care le oferă localită-
ţile din apropierea marilor oraşe pentru investiţii industriale impor-
tante, este valabilă şi în cazul altor parcuri industriale, cum sunt cele 
de la Ploieşti, Oradea, Câmpulung (şi enumerarea este departe de a 
fi  completă). Practic, funcţionează, pe întreg teritoriul ţării, circa 40 

de parcuri indus-
triale, cu dimen-
siuni diferite şi 
cu un profi l pro-
ductiv, la rândul 
lui, divers. Nici 
rezultatele nu 
sunt, peste tot, 
predominant po-
zitive, dar cele 
care funcţionea-
ză în condiţii ac-
ceptabile confi r-
mă şi reconfi rmă 

viabilitatea acestei modalităţi de fructifi care a potenţialului de care 
dispune economia românească. 

Bineînţeles, o temă presantă vizează insufi cienta folosire a 
acestui potenţial. Există, neîndoios, cauze – să le spunem – obiec-
tive, subsumate efectelor crizei globale. Nu avem în vedere numai 
capitalul străin, ci şi pe cel autohton, ambele afectate de căderea de 
ansamblu a economiilor naţionale, în conexiune cu pieţele regio-
nale, comunitare şi mondiale. În acelaşi timp, sunt factori interni, 
de această dată de natură subiectivă, care se constituie în surse de 
frânare a procesului de dezvoltare şi consolidare a parcurilor indus-
triale. În special autorităţile locale, care au obligaţia să asigure un 
minimum de condiţii favorabile, de la infrastructură până la facilităţi 
fi scale, nu manifestă sufi cient interes faţă de parcurile industriale, 
chiar dacă ele reprezintă şi o sursă extrem de importantă de sporire 
a veniturilor, prin taxele şi impozitele aferente, dar mai ales prin 
crearea locurilor de muncă.

Sunt, toate acestea, teme majore, iar insufi cienta fructifi care a 
modalităţilor efi ciente de declanşare şi întărire a procesului de re-
industrializare s-ar cuveni să fi e o unitate de măsură a competenţei 
şi responsabilităţii tuturor celor care se afl ă implicaţi în demersul 
decizional la scară locală şi naţională. (T.B.)
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Performanţe remarcabile pentru companii 
româneşti din sectorul tehnologic

Ministerul Afacerilor Europene, prin Centrul de Informare pentru Instrumente Structurale, a  organizat, la 5 
noiembrie a.c., conferința de prezentare a documentului referitor la Poziția Comisiei Europene privind elaborarea 
Acordului de Parteneriat și a programelor în România pentru perioada 2014 – 2020. Documentul expune viziunea 
Comisiei Europene asupra utilizării fondurilor europene în România în viitoarea perioadă de programare 2014 – 2020 
și stabilește un număr limitat de priorități pe care Uniunea Europeană le consideră deosebit de importante.

Reamintim că, pentru viitorul cadru fi nanciar multianual, Comisia 
Europeană a propus o nouă abordare în ceea ce privește folosirea fondu-
rilor europene prin impunerea de condiționalități ex-ante și macroecono-
mice, concentrare tematică și efi cientizare a cheltuielilor, ținând seama, în 
același timp, de particularitățile identifi cate la nivelul fi ecărui stat membru.

Prezent la eveniment, ministrul Afacerilor Europene, Leonard Orban, 
a afi rmat că nu crede că se va ajunge la un acord între toate statele membre 
asupra bugetului pe 2014 – 2020 până la sfârşitul acestui an. „Recent, preşe-
dinţia cipriotă a pus pe masă o nouă propunere, care reduce cu 50 de miliarde 
de euro alocările propuse de Comisia Europeană. Nu suntem deloc mulţumiţi 
cu ceea ce am văzut. Nu numai pentru că este vorba despre o reducere, dar şi 
pentru că acel echilibru fi n care era inclus în propunerea Comisiei Europene, 
nu numai între alocările pentru diferitele politici, dar şi între alocările pentru diferitele state membre, este pierdut 
în momentul de faţă. Tocmai de aceea, nu suntem dispuşi să susţinem o asemenea propunere“, a declarat ministrul, 
care a anunţat că România va negocia cu CE includerea unei noi priorităţi pentru fi nanţare şi sprijin, şi anume in-
dustria, nu doar pentru întreprinderile mici şi mijlocii, ci şi pentru cele mari. Totodată, Leonard Orban a precizat că 
va promova implicarea sectorului privat în gestionarea fondurilor europene, iar pe segmentele unde există defi cienţe 
este nevoie de organisme intermediare private. Ministrul Afacerilor Europene a mai menţionat că un aspect destul 
de grav la capitolul absorbţiei fondurilor comunitare este legat de reticenţa benefi ciarilor de a accesa banii europeni.

La conferință au fost invitați reprezentanți ai ministerelor care fac parte din Comitetul Interministerial pentru 
Acordul de Parteneriat (CIAP), ai autorităților de management și ai organismelor intermediare, ai Autorității de 
Audit, Autorității de Certifi care și Plată (ACP), precum și reprezentanți ai mediului socio-economic, academic și ai 
societății civile implicați în procesul de programare a fondurilor europene alocate României în perioada 2014 – 2020.

Zilele Academice ale ASTR, 
ediţia a VII-a (pag. 4 – 6)

România – UE, parteneriat pentru fondurile 
europene în perioada 2014 – 2020
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criteriul activității de minimum cinci ani și 
care raportează venituri anuale mai mici. În-
cepând cu ediția din 2010, o nouă categorie 
a fost introdusă – Big 5, 
pentru companii mari 
(cu cifre de afaceri de 
peste 25 de milioane de 
euro) care înregistrează 
în continuare creșteri 
importante, dar care nu 
pot concura cu ratele de 
creștere ale companiilor 
din pozițiile de top ale 
Fast 50.

„Uitându-ne la re-
zultate în contextul celor 

cinci ani de când România participă la acest 
program, remarcăm că cea mai mare parte 
a fi nalistelor noastre ocupă din nou locuri 
în prima parte a clasamentului, o situație 

comparabilă cu anul 2010, 
când România a avut cea 
mai bună reprezentare (7 
companii). Pe de altă par-
te, rezultatele pe 2012 pot 
fi  etichetate ca fi ind cele 
mai bune din istoria clasa-
mentului pentru industria 
românească de tehnologie, 
ținând cont de performanța 
companiilor care au fost 
prezente în top și la edițiile 
anterioare, dar și de cele trei 

companii nou-intrate. În plus, cu o creștere 
medie de 3408%, fi nalistele noastre se situ-
ează cu mult peste media clasamentului per 
ansamblu, iar România ocupă acum locul 3 
în regiune ca reprezentare, după Polonia și 
Ungaria“, a declarat Alina Mirea, Partener 
Audit în cadrul Deloitte România.

Creşterea medie a companiilor din cla-
sament a scăzut uşor în acest an, la 1026%, 
faţă de 1068% în 2011. În clasament sunt 
reprezentate opt ţări – Estonia, Cehia, Un-
garia, Lituania, Polonia, România, Serbia şi 
Slovacia; Polonia are cea mai bună repre-
zentare, cu 27 de companii, fi ind urmată de 
Ungaria (8) şi România (6). Anul acesta, 23  
de companii au intrat în clasament pentru 
prima dată, față de 19, anul trecut. Compa-

niile dezvoltatoare de soluții software domi-
nă topul (27 companii), fi ind urmate de In-
ternet (17). Firmele cu activități pe Internet 
au cea mai mare prezență în celelalte două 
categorii ale clasamentului – Rising Stars (4 
din 10) și Big 5 (3 din 5).

Ca și în edițiile anterioare, fi naliștii din 
clasamentul regional vor fi  în mod automat 
nominalizați în competiția Technology FAST 
500 EMEA, care include companii din Euro-
pa, Orientul Mijlociu și Africa. Ceremonia 
de premiere Deloitte Technology Fast 500 
EMEA 2012 va fi  organizată pe 25 noiem-
brie, la Londra. Anul trecut, patru companii 
românești au fost incluse: Vola.ro (situată pe 
locul 13), TeamNet International SA (64), 
Crys Computers (333) și Fortech (497).

Stația de epurare din Timișoara, reabilitată 
complet după 100 de ani de funcționare

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

Staţia de epurare a oraşului Timişoara 
a fost proiectată şi construită de Stan Vidri-
ghin, fi ind printre primele din ţară. Lucrările 
de construcţie au început în anul 1909, iar 
staţia a fost pusă în funcţiune în data de 26 
octombrie 1912. Capacitatea nominală era de 
570 l/s, fi ind prevăzută numai cu treaptă me-
canică. A fost o realizare remarcabilă pentru 

acea perioadă, atât din punct de vedere ingi-
neresc, cât şi al managementului de proiect. A 
mobilizat resurse, oameni, fonduri şi logisti-
că într-o vreme când asemenea proiecte erau 
la început de drum. Stan Vidrighin a lăsat o 
amprentă puternică asupra oraşului şi proba-
bil că această lucrare a sa de început, staţia de 
epurare, a reprezentat pentru el întâlnirea cu 
destinul, ceea ce i-a conturat viziunea şi a dat 
un sens realizărilor sale viitoare.

Primul obiect al staţiei, amplasat chiar 
după unirea celor două colectoare de pe 
malul stâng şi drept al râului Bega, a fost 
deversorul, unde se făcea separarea apelor 
pluviale de apele uzate menajere, care, după 
trecerea prin grătare rare, erau trimise spre 
procesul tehnologic. După epurare, aceste 
ape erau pompate în Bega. În cazul ploilor 
torenţiale, la depăşirea pragului deversor, 
apele pluviale erau evacuate în Bega prin 
intermediul a trei pompe centrifuge acţio-
nate de maşini cu aburi. Centrala termică 
pentru producerea aburului tehnologic era 
prevăzută cu două cazane tip Cornwall şi 
două cazane tip Schlick. 

În anul 1968, a avut loc extinderea sta-
ţiei la capacitatea de 1000 l/s. Pe lângă dez-

voltarea treptei mecanice de epurare, cerin-
ţele legate de protecţia calităţii emisarului 
au impus şi realizarea unei trepte biologice. 
Ulterior, în paralel cu instalaţiile de epura-
re, s-a realizat şi o staţie nouă de pompare 
pentru ape pluviale, prevazută cu deversor. 
Aceasta refula apa direct în Bega şi avea o 
capacitate instalată de 14 000 l/s. 

Între trecut și viitor 
În anul 2000, societatea Aquatim a 

identifi cat în programul ISPA (Instrument 
for Structural Policies for Pre-Accesion) o 
oportunitate de fi nanţare pentru reabilitarea 
tehnologiei de tratare a apelor uzate din Ti-
mişoara, astfel încât calitatea efl uentului să 
respecte standardele europene prevăzute în  
Directiva CEE 271 din 21 mai 1991, pentru 
apele uzate urbane. Programul a avut un bu-
get total de peste 45 de milioane de euro, din 
care 70% din fonduri au fost nerambursabi-
le. Circa 30 de milioane de euro din valoa-
rea totală au fost alocate pentru reabilitarea 
staţiei de epurare.

Lucrările prevăzute pentru retehnolo-
gizarea completă a staţiei, fi nalizate în anul 
2011, au condus la realizarea unui fl ux mo-
dern de tratare mecano-biologică, echipat cu 
utilaje performante. Tehnologiile folosite asi-
gură respectarea normelor naţionale şi euro-
pene de calitate a efl uentului. S-au creat astfel 
premisele unei dezvoltări, atât ca fl ux tehno-
logic, în ceea ce priveşte tratarea avansată, 
cât şi ca extindere a capacităţii de tratare.

Noua staţie de epurare este proiectată 
să funcţioneze la următorii parametri:

 ● 440 000 locuitori echivalenţi
 ● debit zilnic mediu = 2400 l/s
 ● debit zilnic maxim = 3000 l/s
 ● CBO5 = 22 000 kg/zi
 ● suspensii solide = 28 000 kg/zi
 ● amoniu = 5400 kg/zi
 ● fosfaţi  = 1600 kg/zi

Descrierea tehnologiei 
actuale
Apa preluată din sistemul de canali-

zare al oraşului, prin cele patru colectoare 
principale, intră în staţia de epurare şi par-
curge, înainte de deversarea în râul Bega, 
o treaptă mecanică şi o treaptă biologică 
avansată de epurare.

Treapta mecanică este compusă din 
patru grătare rare şi dese, prevăzute cu dis-

pozitive de spălare, compactare şi depozi-
tare a deşeurilor. Staţia de pompare a apei 
menajere este formată din patru pompe sub-
mersibile Flygt cu un debit de 1000 l/s (re-
gim 3A+1R) care asigură transportul apei la 
patru linii de deznisipare, cuplate cu sepa-
ratoarele de grăsimi. Nisipurile sunt spălate 
şi depozitate în containere speciale, iar gră-
simile sunt depozitate într-un concentrator.

Când debitele infl uente depăşesc ca-
pacitatea proiectată, excesul de apă uzată 
este preluat de patru bazine de stocare de 
primă ploaie. Când şi acest debit este depă-
şit, surplusul trece printr-un grătar cu cură-
ţare automată şi apoi este pompat direct în 
râul Bega, cu ajutorul a şapte pompe Flygt 
(regim 6A+1R), având fi ecare un debit de 
3500 l/s.

Treapta biologică include procesul de 
nitrifi care-denitrifi care şi tratarea chimică 
a fosforului. Bazinul biologic are un volum 
de 106 600 mc, divizat în patru linii. Fie-
care linie asigură realizarea denitrifi cării şi 
a nitrifi cării, fi ind prevăzută cu recirculare 
externă şi internă. Sistemul de aerare, de tip 
Flygt Sanitaire, este prevăzut cu aproxima-
tiv 12 800 de difuzori poroşi. Sufl antele care 

asigură necesarul de oxigen sunt sufl ante 
Aerzen. Îndepărtarea fosforului se face pe 
cale chimică, prin utilizarea sulfatului feros 
drept agent de coagulare, cu ajutorul unei 
instalaţii de dozare şi injectare. Injectarea 
este posibilă în trei puncte diferite ale fl uxu-
lui tehnologic. Separarea biomasei se face 
în opt decantoare secundare circulare, cu 
diametre de 40 şi 48 m. Efl uentul este des-
cărcat printr-un canal, direct în râul Bega.

Nămolul biologic în exces este stocat 
în bazine, îngroşat şi deshidratat cu ajutorul 
polielectrolitului. Staţia este prevăzută cu o 

instalaţie de dozare a polielectrolitului. Nă-
molul este îngroşat şi deshidratat cu ajutorul 
a trei fi ltre bandă Bellmer, până la aproxi-
mativ 20 – 22% SU. 

Modernizarea staţiei de epurare din 
Timişoara are ca efect reducerea poluării 
mediului înconjurător (apă, aer, sol) şi rea-
lizarea unei protecţii sporite a sănătăţii po-
pulaţiei din vecinătate şi a personalului de 
exploatare. Astfel, s-a realizat un pas impor-
tant spre alinierea la normele tot mai severe 
ale Uniunii Europene din domeniul protec-
ţiei mediului, dar şi un pas nou de asimilare 
în schema clasică a staţiilor de epurare din 
România a unor tehnologii performante cu 
efi cienţă ridicată, impact redus asupra fac-
torilor de mediu şi eliminarea compuşilor 
eutrofi zanţi.

Efi cienţa noii staţii de epurare este 
ilustrată prin următorii parametri, dar şi prin 
compararea vizuală a aspectului apei la in-
trarea şi ieşirea din staţie:

 ● CCOCr = 94 – 96% (la intrare o me-
die de 320 mg/l, iar la ieşire 38 mg/l)

 ● CBO5 = 91% (la intrare o medie de  
137 mg/l, iar la ieşire 13 mg/l)

 ● materii în suspensie (SS) = 92 – 95% 
(la intrare o medie de 120 mg/l, iar la ie-
şire 8 mg/l)

 ●N total = 85% (la intrare o medie de 
40 mg/l, iar la ieşire 8 mg/l)

 ●P total = 84% (la intrare o medie de 
5 mg/l, iar la ieşire 0,8 mg/l)

Cercetare aplicativă
Compartimentul de cercetare al 

Aquatim se orientează spre găsirea so-
luţiilor pentru îmbunătăţirea calităţii 
apei, protecţia mediului şi moderniza-
rea tehnologiilor de proces, concomi-
tent cu reducerea cheltuielilor de ex-

ploatare. La staţia de epurare  din Timişoara 
există doua staţii pilot, primite prin donaţie 
de la Primăria München şi de la Institutul 
Fraunhofer de Tehnologia Suprafeţelor şi 
Inginerie Biochimică, din Stuttgart, pe care 
au fost derulate o serie de studii pentru apa 
uzată. Proiectele echipei de cercetare au fă-
cut obiectul unor lucrări ştiinţifi ce comuni-
cate la conferinţe naţionale şi internaţionale 
şi publicate în reviste de specialitate.

Dr. ing. Elena Săvescu
Şef Secţie canal Aquatim SA 

Performanțe remarcabile pentru companii 
românești din sectorul tehnologic

Treapta biologică. Decantor secundar

Fotografi e din timpul 
lucrărilor (1909 – 1911)
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(Urmare din nr. trecut)
Teodor Brateş: În prima parte a con-

vorbirii, cititorii au avut posibilitatea să cu-
noască o serie de elemente de ordin istoric 
privind amenajarea unei căi navigabile Bu-
cureşti – Dunăre. În cele ce urmează, cred 
că ar fi  foarte interesant să prezentaţi, ceva 
mai pe larg, studiile care vizau trafi cul naval.

Chiriac Avădanei: Trebuie spus că 
analizele noastre anticipau că, la nivelul 
anului 2000, trafi cul urma să atingă circa 7 
milioane t/an, iar la nivelul anului 2030, cir-
ca 16 milioane t/an.

T.B.: Aceste date ni se înfăţişează as-
tăzi, în anul 2012, în ipostaze nu tocmai 
plăcute. Din cele ce ne-aţi spus, rezultă 
că n-a fost vorba despre o viziune utopică. 
Cum puteţi argumenta în continuare?

C.A.: Există foarte multe argumente. 
Mă voi limita, însă, la câteva. În perioada 
1984 – 1986, am ţinut seama şi de ceea ce ne 
oferea experienţa românească şi cea europea-
nă în materie de transport naval. Aveam în ve-
dere, în special, profi lul industriei Capitalei, 
existent şi anticipat, ceea ce, evident, nu mai 
este valabil astăzi. De aceea, devansăm puţin, 
sub aspect cronologic, datele care ar prezenta 
interes pentru cititori. Înainte de toate, preci-
zez că în studiul de fezabilitate pe care l-am 
fi nalizat în acest an (2012) a fost regândită 
evaluarea referitoare la trafi c. Astfel, au fost 
luate în considerare, înainte de toate, obiecti-
vele/unităţile care sunt în măsură să genereze 
trafi c pe această cale navigabilă.

T.B.: Sigur, vom avea posibilitatea, în 
partea fi nală a convorbirii, să revenim asu-
pra acestor aspecte, adică ce s-a întâmplat 
cu studiul de fezabilitate actualizat la care 
v-aţi referit. Până atunci, s-ar impune o 
privire de ansamblu privind stadiul lucră-
rilor până în momentul sistării lor, la înce-
putul anului 1990.

C.A.: Până la data menţionată de dvs., 
au fost realizate următoarele categorii de lu-
crări: 73% din volumul total de 96,9 milioa-
ne m3 al excavaţiilor; 69% din volumul total 
al digurilor, care însuma 47,8 milioane m3; 
39% din cantitatea de betoane de 2125 mii 
m3; 36% din suprafaţa apărărilor şi protecţi-
ilor de talazuri de 4,6 milioane m2; 24% din 
cantitatea totală a echipamentelor hidrome-
canice de circa 11,4 mii tone. Până la fi nele 
anului 1989, au fost realizate, în proporţie de 
aproximativ 90%, următoarele lucrări: infra-
structura platformelor porturilor de la Olte-
niţa şi Bucureşti – 1 Decembrie; podurile de 
şosea la traversările peste Argeşul amenajat; 
traversarea liniilor electrice şi conductelor 
peste râul amenajat. 

T.B.: Ca şi în exemplele precedente, 
cifrele pe care le-aţi prezentat sunt deosebit 
de concludente. Ele vorbesc de la sine nu 
numai despre un efort constructiv remar-
cabil, ci şi despre o „moştenire“ care a avut 
o soartă deloc de invidiat. În consecinţă, vă 

rugăm să vă referiţi şi la ce s-a întâmplat în 
urma sistării lucrărilor.

C.A.: Dat fi ind pericolul inundării unor 
importante suprafeţe de teren şi a localităţi-
lor limitrofe, prin HG nr. 784/1994 s-a decis 
ca secţiunea de scurgere şi digurile pe Argeş 
să fi e aduse în situaţia de a permite tranzita-
rea viiturilor... 

T.B.: ... deci, abia după aproximativ 
patru ani, s-a luat o măsură la nivel guver-
namental privind soarta construcţiilor...

C.A.: ...da, aţi sesizat un aspect extrem 
de important, şi anume faptul că lucrurile au 
fost lăsate „în voie“, cu toate consecinţele 
extrem de grave care au decurs de aici. În 
amintitul act normativ din 1994 s-au prevă-
zut mai multe măsuri, între care: realizarea 
condiţiilor pentru ca în aval de lacul Mihă-
ileşti-Cornetu să poată fi  tranzitate viiturile 
calculate pentru debite, cu asigurarea de de-
păşire de 5%. În acest scop, urmau să fi e în-
chise breşele existente în diguri, iar depozi-
tele de pământ/balast 
existente în albie să 
fi e evacuate. Se mai 
prevedeau executa-
rea unor lucrări de 
protecţie şi apărare 
pe talazuri, precum 
şi praguri de fund în 
zona nodurilor hidro-
tehnice pentru preve-
nirea eroziunilor.

T.B.: Aceste 
măsuri au fost apli-
cate?

C.A.: Doar în 
mică proporţie. Bunăoară, nerealizarea pra-
gurilor de fund la niciunul din nodurile hi-
drotehnice dintre Olteniţa şi portul Bucureşti 
– 1 Decembrie, precum şi extracţiile masive 
de balast din albie sunt cauza principală a 
producerii unor eroziuni de 3 – 4 m pe tot 
cursul râului. O situaţie difi cilă se constată 
şi la podul de cale ferată de la Grădiştea de 
pe linia ferată Bucureşti – Giurgiu, unde una 
dintre pilele vechiului pod afl at în circulaţie 
s-a înclinat puternic. În consecinţă, circulaţia 
feroviară a fost întreruptă. În continuare, în 
anul 2011, tablierul metalic a fost rostogolit 
în albie, tăiat şi „valorifi cat“. Mai precizez că 
talpa radierului uneia dintre pilele noului pod 
de cale ferată, nefi nalizat, se afl ă suspendată 
pe coloane. Odată cu restabilirea circulaţiei 
pe linia ferată Bucureşti – Giurgiu, fundaţiile 
acestui pod urmează să fi e reabilitate de Ad-
ministraţia CFR.

T.B.: Asemenea multor concetăţeni, 
am avut prilejul nedorit de a vedea în ce hal 
– formula este poate chiar prea blândă – au 
ajuns lucrările fi nalizate înainte de 1990 în 
proporţii impresionante. Totul pare o ruină 
comparabilă cu vestigii din trecutul foarte 
îndepărtat care nu s-au bucurat nici mă-
car de un minimum de operaţii menite să 

le conserve. Sigur, viziunea dvs., inevitabil 
determinată de profesia de inginer, poate 
contura un tablou mult mai expresiv.

C.A.: Mă simt obligat să mai menţi-
onez câteva elemente care relevă efectele 
de neacceptat ale deciziei de abandonare a 
lucrărilor. În unele situaţii, digurile au deve-
nit sursă de balast, ceea ce pune în pericol 
integritatea acestora, cu consecinţe grave 
privind posibilitatea unor puternice inunda-
ţii pe terenurile şi în localităţile limitrofe. În 
alte zone, în albia râului sau pe platforme-
le adiacente, au fost depozitate gunoaiele. 
Pe cursul Argeşului au rămas abandonate o 
serie de utilaje, între care drăgi absorbo-re-
fulante, precum şi un excavator păşitor, im-
portat în 1988. În prezent, pe terenurile adi-
acente se efectuează extracţii de balast până 
la piciorul digurilor, fapt ce pune în pericol 
stabilitatea acestora.

T.B.: Nu avem spaţiul necesar pentru 
a consemna un inventar complet al efec-

telor deciziei de la începutul anilor 1990, 
însă – tot pe baza constatărilor la faţa locu-
lui – avem toată îndreptăţirea să conside-
răm că este vorba despre prejudicii imense.

C.A.: Într-adevăr, lucrările executate 
anterior au suferit, în timp, importante de-
gradări şi distrugeri. Iată câteva: demonta-
rea şi „valorifi carea“ ca fi er vechi a liniilor 
de cale ferată de acces la porturile Bucureşti 
– 1 Decembrie şi Olteniţa, a căilor de rula-
re ale macaralelor portuare şi a macaralelor 
turn folosite la construcţia nodurilor hidro-
tehnice; distrugerea elementelor din beton 
armat realizate pentru construcţia avan-
posturilor de la ecluze, spargerea grinzilor, 
precum şi a unor coloane din beton armat 
pentru extragerea („recuperarea“) fi erului 
beton; o parte din dalele de beton armat rea-
lizate pentru protecţia talazurilor interioare 
au fost sustrase pentru a fi  folosite în alte 
scopuri (pavarea unor curţi, drumuri de ac-
ces, alei etc.); podul de cale ferată peste Sa-
bar de pe linia de acces la portul Bucureşti – 
1 Decembrie a fost transformat în pod rutier 
pe un drum agricol.

T.B.: Dacă avem în vedere demer-
surile îndreptate spre o posibilă reluare a 
lucrărilor în vederea fi nalizării lor, fi e şi 

numai la unele obiective, deducem că se 
mai poate fructifi ca o parte din ceea ce s-a 
realizat, inclusiv prin efectuarea unor re-
paraţii substanţiale.

C.A.: Deducţia este corectă. Aşa s-a 
ajuns la decizia referitoare la reluarea unor 
cercetări, a unor investigaţii, astfel încât să 
se poată elabora un studiu de fezabilitate 
care are drept premise situaţiile amintite.

T.B.: Aţi anticipat întrebarea pe care 
intenţionam să o pun încă în prima parte 
a convorbirii de faţă. Este vorba despre 
amintitul studiu de fezabilitate.

C.A.: În cursul procesului de elaborare 
a acestui studiu a fost întocmită o expertiză 
tehnică pentru determinarea stării în care se 
afl ă lucrările executate la porturile şi noduri-
le hidrotehnice ale amenajării, cu precizarea 
măsurilor ce se impun în vederea continuă-
rii execuţiei pentru navigabilizarea râurilor 
Argeş şi Dâmboviţa. Astfel, am constatat 
că distrugerea şi spargerea elementelor din 
beton armat în scopul „valorifi cării fi erului“ 
au continuat şi în perioada următoare, ceea 
ce face necesar ca, mai înainte de a se tre-
ce la întocmirea documentaţiei pentru faza 
proiectului tehnic, respectiv de execuţie, să 
se procedeze la reactualizarea acestor exper-
tize, în vederea precizării soluţiilor ţinând 
seama de starea în care se va afl a fi ecare ele-
ment al construcţiilor existente.

T.B.: Bineînţeles, toate aceste activi-
tăţi au drept suport opinia potrivit căreia 
a fost fundamentată oportunitatea fi nali-
zării lucrărilor de amenajare complexă a 
cursurilor inferioare ale râurilor Argeş şi 
Dâmboviţa. 

C.A.: Aşa este. Oportunitatea continuării 
lucrărilor rezultă din examinarea folosinţelor 
obţinute prin aceste amenajări. Mi-aş permite, 
tot pentru o informare corectă a cititorilor, să 
mă refer la câteva date şi fapte care atestă vala-
bilitatea unei decizii în sensul amintit. Astfel, 
prin legarea Municipiului Bucureşti cu fl uviul 
Dunărea, respectiv cu Coridorul Transeuro-
pean de Transport nr. VII printr-o cale navi-
gabilă, vom obţine o capacitate de transport de 
peste 24 milioane tone/an.

T.B.: Ce argumente susţin o aseme-
nea anticipare?

C.A.: Racordarea Capitalei ţării la 
principala arteră de navigaţie transeuropea-
nă va permite o legătură directă a Bucureş-
tiului cu alte capitale şi mari centre orăşe-
neşti europene, precum Belgrad, Budapesta, 
Bratislava, Viena, Frankfurt, Duisburg, Rot-
terdam. Totodată, se asigură accesul direct 
la portul maritim Constanţa, iar prin canalul 
Rin – Main – Dunăre la reţeaua europeană 
de căi navigabile. Sub aspect ecologic, este 
de remarcat că vom avea o cale de transport 
de mare capacitate, mai nepoluantă decât 
transportul feroviar şi cu mult mai puţin po-
luantă decât transportul rutier.

(Continuare în pag. 7)

AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ

„Amenajarea râurilor Argeș și Dâmbovița 
pentru navigație și alte folosințe majore, 
un proiect benefi c pentru generațiile de 

astăzi și pentru cele care ne vor urma“ (II)  
Convorbire cu ing. dipl. Chiriac Avădanei, Institutul de Proiectări 

Transporturi Auto, Navale şi Aeriene (IPTANA), şeful proiectului complex
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ZILELE ACADEMICE ALE ACADEMIEI DE Ş
Viaţa şi activităţile în mari aglom

În cuvântul său introductiv, preşedintele ad.i. al ASTR, 
dr. ing EurIng Mihai Mihăiţă, a subliniat:

„O dezbatere ştiinţifi că referitoare la Viaţa şi activităţile în 
mari aglomeraţii urbane. Bucureşti – prezent şi viitor nu poate 
lăsa indiferent pe nimeni şi, cu atât mai puţin, pe oamenii de 
ştiinţă, pe cercetători şi mai ales pe ingineri şi arhitecţi, care, 
prin defi niţie, sunt slujitorii Cetăţii, în spiritul moştenit din 
antichitate.  Deoarece în discuţie este o temă în care interesul 
individual este în conexiune cu interesul public, permiteţi-mi 
ca, în acest scurt cuvânt de început, fără să intru în miezul unor 
probleme cardinale, să vă împărtăşesc câteva gânduri în calitate 
de locuitor al unei aglomeraţii urbane, de bucureştean, adop-
tat în urmă cu şapte decenii, dar şi de inginer preocupat, prin 
formaţia mea profesională, prin specialitate, de conceperea şi 
promovarea unor politici publice anticipative şi preventive cu 
ajutorul mijloacelor specifi ce generate de progresul continuu al 
ştiinţei şi tehnicii. 

Marele arhitect urbanist Le Corbusier 
scria că «inginerul, inspirat de legea economiei 
şi condus de calcul, ne pune de acord cu legi-
le Universului. El atinge armonia». Aşadar, un 
cuvânt-cheie – armonia; armonia prezentului 
nu numai cu trecutul, ci şi cu viitorul, armonia 
dintre toţi cei care slujesc marile cauze ale co-
lectivităţilor umane, armonia cu noi înşine, cu 
destinul individual şi cu cel al oraşului în care 
trăim şi muncim. Din această privinţă, câteva 
idei-forţă se desprind cu deosebire.

Prima idee este aceea că nu păşim pe «un 
loc gol». Există tentaţia, la politicieni, la edili, 
să considere că «istoria începe cu ei», că trebuie 
să se ia mereu totul de la zero. Aşa se explică, 
printre altele, excesul de strategii, de progra-
me, de planuri, ignorate, însă de cei care vor 
totdeauna să fi e consideraţi demiurgi. Or, în materie de urba-
nism, cu aplicaţi directe, concrete, la Bucureşti şi în alte oraşe 
există din belşug predecesori de marcă. Este o mare avuţie in-
telectuală pe care se cuvine să o respectăm, să o valorifi căm. 
Nu se poate construi trainic prin negarea, prin desconsiderarea 
trecutului.

Întrucât ne afl ăm în Palatul Societăţii Politehnice, con-
strucţie ce face parte din patrimoniul naţional, aş consemna un 
fapt istoric de necontestat: Societatea Politehnică a preluat şi 
a îmbogăţit continuu toate demersurile consacrate urbanismu-
lui, în special celui care viza Capitala României. Într-o lucrare 
de sinteză apărută în 1931, la jubileul de 50 de ani al Societă-
ţii Politehnice, Cincinat Sfi nţescu, inginer, inspector general, 
profesor de Urbanism şi Edilitate la Academia de Arhitectu-
ră al cărui rector a fost, trecea în revistă acţiuni memorabile, 
între care Plan général de la Place du grand marché (Piaţa 
mare din Bucureşti în anul 1851), precum şi planurile cadas-
trale începute în 1894 şi terminate în 1899, bazate pe o serie 
de legi între care cea pentru «creiarea unei Casse a Lucrărilor 
oraşului Bucureşti» şi o alta «pentru mărginirea oraşului Bu-
cureşti». Nu mai insist şi cu exemple din alte oraşe. Există 
mărturii de-a dreptul impresionante despre preocupările co-

mune ale inginerilor, arhitecţilor, economiştilor, sociologilor, 
istoricilor, oamenilor de artă din trecutul mai îndepărtat şi mai 
apropiat care converg spre conturarea unor experienţe de o 
excepţională valoare ştiinţifi că şi tehnică.

A doua idee vizează promovarea unui cadru instituţio-
nal de colaborare strategică între profesionişti şi factorii de 
decizie. Nu putem să lăsăm lucrurile «să meargă de la sine». 
Noţiunea de planifi care de largă perspectivă nu are nicio co-
notaţie ideologică, doctrinară. Totul depinde de conţinutul şi 
obiectivele pe care ni le propunem. Noi, inginerii, ştim prea 
bine că nimic nu se urneşte şi nu progresează dacă nu se urmă-
resc obiective care decurg dintr-o viziune clară şi măsuri care 
să transpună în realităţi obiectivele propuse. 

În acest sens, cu multă satisfacţie constat că expunerile 
programate pentru reuniunea noastră răspund acestor exigenţe 
metodologice. Nu pun la îndoială că fi ecare comunicare şi toa-

te laolaltă se vor constitui într-un Apel către Municipalitate, 
pentru o colaborare în care contribuţia noastră, a specialiştilor 
va fi  consonantă cu forţele şi mijloacele puse în acţiune pen-
tru construcţia şi reconstrucţia unei Capitale a României, cu 
adevărat moderne, păstrătoare credincioasă a tradiţiilor, a fon-
dului edilitar valoros, în care principiile şi regulile dezvoltării 
durabile vor fi  promovate cu un adevărat spirit civic.

A treia idee a fost enunţată prin menţionarea conceptu-
lui de dezvoltare durabilă. În fond, este vorba despre mediul 
în care trăim, de viaţa noastră de zi cu zi. Ne afl ăm în faţa 
mai multor opţiuni. Vrem să promovăm continuitatea sau rup-
tura, planifi carea strategică sau improvizaţiile, inovarea sau 
experimentul sterp, rezolvările pe termen lung sau cele im-
puse de presiunea momentului? Avem de ales între un oraş în 
care străzile sunt pentru maşini sau pentru oameni, un oraş cu 
subsolul, solul şi atmosfera poluate, cu ape infestate sau cu un 
sistem modern de distribuţie a apei potabile şi cu un complex 
de staţii de epurare, un oraş ostil persoanelor cu dizabilităţi, 
dezavantajate sau unul prietenos cu toţi semenii noştri? Do-
rim să trăim într-un oraş cu un sistem de încălzire bazat tot 
mai mult pe centrale de apartament sau cu unul centralizat, 
efi cient din punct de vedere economic, dar şi ecologic? Să fi m 

sufocaţi de gunoaie sau să le folosim ca sursă de energie şi de 
materii prime? Dorim să respirăm un aer curat prin protejarea 
şi extinderea zonelor verzi, cum este şi comoara ecologică din 
zona Văcăreşti sau, prin aglomerarea haotică a construcţiilor, 
sprijinim aşa-numiţii rechini imobiliari sau păstrăm clădirile 
cu valoare de monument istoric şi arhitectural pentru noi şi ge-
neraţiile viitoare? Ne preocupă crearea şi dezvoltarea institu-
ţiilor de cultură, a fondului muzeal, inclusiv prin crearea mult 
doritului şi necesarului Parc Naţional al Ştiinţei şi Tehnicii sau 
lăsăm să se prăpădească mărturii irepetabile despre un trecut 
cu care – pe bună dreptate – se cuvine să ne mândrim?

Nu intenţionez să abordez exhaustiv aceste teme şi nici 
să imprim un caracter patetic cuvântului meu, dar la probleme 
grave se impun rezolvări pe măsură. Nicolae Iorga spunea că 
«memoria trebuie să răspundă la ordinele inimii». Aşa că şi 
soluţiile urbanistice trebuie să fi e la ordinele inimii, la ordine-

le conştiinţei civice a fi ecăruia şi a tuturor. Dacă ne respec-
tăm pe noi înşine nu putem opera cu o dublă contabilitate 
morală. Una spunem şi alta facem. În acest sens putem să 
vorbim şi despre o arhitectură a convingerilor noastre.

Desigur, soluţiile nu sunt lesne de găsit şi nici de apli-
cat. Sursele de fi nanţare, fezabilitatea proiectelor, calitatea 
managerilor mai ales a celor din domeniul protecţiei me-
diului, comportamentul şi mentalităţile unor segmente ale 
populaţiei sunt, de cele mai multe ori, factori de frânare, 
dar experienţele pozitive arată că pot fi  surmontaţi. Trebuie 
să recunoaştem că spiritul vremii se schimbă în favoarea 
abordărilor ecologiste, dincolo de ideologii şi partizanate 
politice.

Nu este vorba aici despre ceea ce numim «marotă», 
ci despre un exerciţiu de responsabilitate şi de competenţă 
profesională. Orice atentat la adresa mediului înconjură-
tor reprezintă, în esenţă, un act contrar spiritului umanist, 
spiritului academic. În ultimă instanţă, putem să vorbim şi 

despre atentate la pacea socială. Nu avem nevoie de avertis-
mente voalate, ci de luări de poziţie clare, hotărâte, în condi-
ţiile în care sunt unele autorităţi care nici măcar nu conştienti-
zează pericolele care ne pândesc în cazul în care componenta 
ecologică a urbanismului este subapreciată şi, mai grav, des-
considerată. Când spun aceasta mă refer şi la protecţia anti-
seismică. Cu siguranţă, nu vrem să fi m fatalişti, perdanţi din 
propria noastră voinţă sau, poate, neputinţă.

În sfârşit, câteva cuvinte despre solidaritate. Însuşi de-
mersul nostru ştiinţifi c ar fi  lipsit de sens, de fi nalitate, dacă nu 
vom reuşi să identifi căm culoarul care ne conduce spre o zonă 
consensuală, fi e şi numai minimală. Parcurgând tematica su-
pusă atenţiei participanţilor, sunt convins că vom face un sem-
nifi cativ pas înainte spre conturarea unor recomandări care să 
întrunească un substanţial sprijin pentru proiecte dezirabile. 
Or, pentru a duce un asemenea demers până la capăt este ne-
voie de solidaritate, bazată pe cultura lucrului bine făcut.

Întrucât ne afl ăm în Anul Caragiale, daţi-mi voie să-l pa-
rafrazez pe marele scriitor spunând că, dacă există ceva pentru 
care merită din plin să se facă risipă, atunci, neîndoios, trebuie 
să menţionăm aici creativitatea. Să facem, deci, risipă de cre-
ativitate în desfăşurarea reuniunii noastre.“ 

După cum am mai informat, în zilele de 11 şi 12 octombrie a.c., la sediul AGIR 
din Calea Victoriei nr. 118 s-a desfăşurat cea de-a VII-a ediţie a Zilelor Academice ale 
Academiei de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR), cu tema „Viaţa şi activităţile în mari 
aglomeraţii urbane. Bucureşti, prezent şi viitor“. Evenimentul a fost organizat de ASTR, în 
colaborare cu Asociaţia Generală a Inginerilor din România (AGIR), cu sprijinul Autorităţii 
Naţionale pentru Cercetare Ştiinţifi că (ANCS) şi a inclus o sesiune plenară şi două secţiuni 
tematice paralele, urmate de o altă sesiune plenară de concluzii. 

Cuvântul de deschidere a fost rostit de dr. ing. EurIng Mihai Mihăiţă, preşedinte ad.i. 
al ASTR şi preşedintele AGIR (textul alocuţiunii este publicat în numărul de faţă). După 
păstrarea unui moment de reculegere în memoria acad. Gheorghe Buzdugan, fost preşedinte 
de onoare al ASTR, decedat cu puţin timp în urmă, s-a trecut la prezentarea lucrărilor. (O 
sinteză a acestora, însoţită de concluzii, este, de asemenea, publicată în acest număr).

O privire de ansamblu asupra lucrărilor prezentate relevă importanţa demersurilor 
ştiinţifi ce ale autorilor, în consonanţă cu cerinţele actuale şi de perspectivă ale economiei 
româneşti. Avem în vedere accentul pus pe valorifi carea resurselor naturale (bunăoară, 

amenajarea râurilor Argeş şi Dâmboviţa pentru navigaţie şi alte folosinţe), pe efectuarea 
unor ample investiţii în infrastructură (cum ar fi  îmbunătăţirea conexiunilor actuale 
dintre autostrada A2 Bucureşti – Constanţa şi Municipiul Bucureşti), pe orientarea 
politicilor urbanistice spre soluţii moderne subordonate dezvoltării durabile (conceptul 
strategic Bucureşti 2035, câteva repere pentru organizarea intermodalităţii în Capitală, 
perspectivele transportului electric urban), pe promovarea soluţiilor menite să crească 
efi cienţa energetică (cu referiri directe la clădiri şi la alimentarea cu energie termică), 
pe defi nirea caracteristicilor oraşelor inteligente (inclusiv prin fructifi carea experienţei 
mondiale în domeniu). Numeroase lucrări s-au referit, cu precădere, la diverse aspecte de 
ordin tehnic, puse, la rândul lor, sub semnul principiilor urbanismului modern.

În acest mod, odată cu diseminarea unor valoroase rezultate ale cercetării ştiinţifi ce, 
Zilele Academice ale ASTR au pus la dispoziţia factorilor decidenţi elemente deosebit de 
importante pentru conceperea şi aplicarea unor politici publice în domeniul urbanismului, 
menite să înscrie oraşele României pe traiectoria civilizaţiei actuale şi viitoare. 

Dr. ing. Amuliu Proca

Spre o calitate superioară a vieții, 
prin dezvoltare durabilă
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ŞTIINŢE TEHNICE DIN ROMÂNIA, EDIŢIA A VII-A
eraţii urbane. Bucureşti, prezent şi viitor

Cea de-a VII-a ediţie a Zilelor Academice ale Academiei 
de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR), care s-a desfăşurat la 
Bucureşti, în zilele de 11 şi 12 octombrie 2012, având ca temă 
„Viaţa şi activităţile în mari aglomeraţii urbane. Bucu-
reşti, prezent şi viitor“, a prilejuit participanţilor – ingineri, 
arhitecţi, urbanişti, matematicieni, economişti – abordarea 
unor teme majore, inclusiv decalajul care pare să se adânceas-
că între rezultatele obţinute în activităţile de cercetare-proiec-
tare, pe de-o parte, şi modul în care acestea sunt transpuse în 
realităţile de care sunt condiţionate năzuinţele cetăţenilor, de 
îmbunătăţire a calităţii vieţii urbane, pe de altă parte.

Soluţiile şi direcţiile de acţiuni coerente care s-au des-
prins din aproape fi ecare comunicare şi din ansamblul acesto-
ra au relevat profesionalism, perseverenţă, spirit creativ, res-
ponsabilitate civică şi, deopotrivă, dezamăgire faţă de lipsa de 
interes a decidenţilor de la diferite niveluri pentru ceea ce ar 
putea să însemne un „mai bine“ în acţiunile antropice de trans-
formare a spaţiului geografi c prin acţiuni de amenajare într-un 
teritoriu, ca un spaţiu investit de o societate care desfăşoară 
activităţi diverse pentru a-şi asigura nevoile de subzistenţă.

La fi nalul manifestării ştiinţifi ce organizate de ASTR, 
examinând aria largă a subiectelor tratate de către cele 8 co-
municări prezentate în plen şi de cele 37 de comunicări din 
cele două secţiuni, s-a cristalizat opinia potrivit căreia deci-
denţii care n-au dat curs invitaţiei noastre de a fi  împreună nu 
au conştientizat, cel puţin până în prezent, cât de complex şi 
de marcat de incertitudini este tabloul amenajării şi adminis-
trării unui teritoriu. 

Pentru a înţelege şi a gestiona procesele specifi ce dintr-un 
teritoriu, se cer examinate atent aspectele spaţiale, demografi -
ce, sociale, economice şi ecologice. Dacă dintre ştiinţele umane 
şi sociale, geografi a şi economia în special, furnizează aspecte 
calitative şi metode de analiză a vieţii şi activităţii dintr-un te-
ritoriu, atunci este clar că ştiinţele inginereşti sunt chemate să 
măsoare, să evalueze, să modeleze diversele conjuncturi nece-
sare fundamentării tehnice, fi nanciare, economice a deciziilor 
strategico-tactice de amenajare a teritoriului în concordanţă cu 
cerinţele  dezvoltării durabile. Aceasta obligă la raportarea ne-
voilor actuale de viaţă şi activitate ale populaţiei, la constrânge-
rile privind fi nitatea spaţiului şi a resurselor.

Comunicările prezentate în cadrul Zilelor Academice 
pot fi  încadrate în şase teme majore ale dezvoltării durabile a 
teritoriului, şi anume: populaţia, modul de viaţă, structurile 
de organizare şi procesele de gestiune, structurile spaţiale, 
structurile tehnice şi mediul ecologic, teme între care, aşa 
cum se remarcă şi din fi gură, sunt multiple intercorelări.

Populaţia practică un anume mod de existenţă refl ectat 
sintetic prin calitatea vieţii, structurile (amenajările) tehnice 
condiţionează modul de viaţă şi produce consecinţe ecologice; 
structurile (formele) spaţiale depind de celelalte teme şi repre-
zintă o sinteză caracteristică 
manifestată prin localizări 
ale reşedinţelor şi ale obiec-
tivelor socio-economice din 
care derivă fl uxurile materi-
ale, energetice şi informaţi-
onale care produc impacturi 
ecologice; structurile orga-
nizaţionale şi procesele de 
gestiune sunt cele care con-
diţionează formele spaţiale, 
amenajările tehnice şi modul 
de viaţă, pentru că ele sunt 
cele prin care se face simţită 
prezenţa autorităţii jurisdicţi-
onale dintr-un teritoriu.

Dintre temele majore  
ale dezvoltării durabile a 
teritoriului, cea referitoare 
la structurile spaţiale şi cea 

referitoare la amenajările tehnice au suscitat un mare interes. 
De altfel, aceasta rezultă şi din denumirea celor două secţiuni 
în care au fost grupate lucrările – secţiunea „Structuri spaţia-
le“, cu 23 comunicări, şi secţiunea „Amenajări tehnice“, cu 14 
comunicări. Cele 8 comunicări din plen ar putea şi ele să fi e 
atribuite uneia dintre cele două teme ale dezvoltării durabile 
care au dat numele secţiunilor.

Trebuie remarcat, însă, că această încadrare a comunică-
rilor, necesară pentru organizarea lucrărilor Conferinţei, este, 
în bună măsură artifi cială pentru că din analiza conţinutului 
comunicărilor se degajă destul de frecvent caracterul pluridis-
ciplinar cu accente interdisciplinare, de natură sistemică, al 
manierei integratoare în care autorii şi-au conceput lucrările. 
De aceea, putem conchide că şi celelalte patru teme ale dez-
voltării durabile a teritoriului şi-au găsit refl ectare în comu-
nicările  participanţilor, chiar dacă în mai mică măsură decât 
cele două secţiuni/teme cărora le-am atribuit comunicările din 
cadrul Conferinţei. Fără îndoială, se impunea şi o abordare 
mai amplă a temei privind „Structuri organizaţionale şi proce-
se de gestiune“, ceea ce sugerează ca în perioada următoare să 
i se acorde atenţia cuvenită.

În cele ce urmează nu-mi propun să fac trimiteri la titlul lu-
crărilor şi nici la autorii acestora (pe site-ul www.astr.ro este pos-
tat la „manifestări recente“, Programul Zilele Academice, ediţia 
VII, Bucureşti, 11 şi 12 octombrie 2012), ci doar evidenţierea 
câtorva aspecte care, după opinia mea, se înscriu drept domi-
nante ale modului în care comunicările prezentate au servit tema 
conferinţei, adică, în esenţă, îmbunătăţirea calităţii vieţii urbane.

Întrucât amenajarea teritoriului se realizează prin reţe-
le şi construcţii a fost fi resc ca problematica acestora să fi e 
pregnantă. Toate infrastructurile tehnice ale societăţii, de la 
cele ale construcţiilor civile şi industriale (alimentări cu apă, 
cu energie electrică, cu gaz, cu energie termică, evacuare ape 
uzate, iluminat public, transmisii de informaţii) la cele ale 
transporturilor (rutier, pe şine – la suprafaţă şi în subteran, pe 
apă, aerian, prin conducte) au făcut obiectul studiilor ale căror 
concluzii le-am ascultat în prezentările autorilor.

Unele dintre acestea s-au referit la proiecte complexe de 
mare anvergură (canalul Bucureşti – Dunăre, de exemplu) sau 
la strategii de dezvoltare a Capitalei, până în 2035, sau la zona 
metropolitană ca arie de susţinere şi infl uenţă pentru Bucureşti. 
Din ansamblul comunicărilor care au vizat această componentă 
strategică a amenajării urbane s-a desprins o viziune comună 
conform căreia, indiferent de natura infrastructurilor tehnice 
(care presupune proceduri specifi ce de concepere, realizare şi 
administrare), toate au acelaşi rol – de solidarizare, sincronizare 
şi organizare teritorială. De aici, a rezultat necesitatea tratării 
într-o manieră unitară. Totodată, investiţiile uriaşe pe care le 
presupun, ca şi duratele mari de realizare şi de viaţă, presupun 
implicarea autorităţii publice căreia îi revine responsabilita-

tea dezvoltării şi administrării 
în concordanţă cu strategia de 
amenajare a teritoriului. Din pă-
cate, s-a relevat că, cel puţin la 
nivelul Municipiului Bucureşti, 
o asemenea viziune strategică a 
raportului  diacronic  sistem  te-
ritorial – reţele pe orizonturi de 
timp convenabile lipseşte!!

Aceasta înseamnă că în 
folosirea/rezervarea spaţiului 
limitat urban, în corelarea am-
plasamentelor pentru reşedin-
ţe, construcţii edilitare, artere 
de circulaţie şi în prioritizarea 
alocării resurselor fi nanciare 
publice planează, deocamda-
tă, echivocul.

Tematica vulnerabilităţii şi 
siguranţei reţelelor infrastructu-

rii şi, în special, a construcţiilor civice, s-au detaşat prin frec-
venţa cu care a fost relevată de inginerii constructori prezenţi 
cu comunicări. Problematica tratată a vizat atât aspecte de 
calcul al structurilor de rezistenţă pentru zone cu risc seismic 
ridicat sau pentru clădiri foarte înalte – pentru care trebuie lu-
ate în considerare, cu precădere, sarcinile datorate presiunii 
vântului –, cât şi aspecte privind sistemele de apărare împo-
triva inundaţiilor 
produse de cursu-
rile de apă sau de 
incapacitatea reţe-
lelor de canalizare 
ale oraşului de a 
evacua cu promp-
titudine apele plu-
viale rezultate din 
ploile abundente. 
Pe aceeaşi linie, a 
protecţiei împo-
triva dezastrelor 
naturale, trebuie 
amintite comuni-
cările care au vi-
zat monitorizarea 
multiparametrică a 
unei zone seismo-
gene sau cele care 
au vizat măsurile 
de pregătire/educare a populaţiei privind atitudini comporta-
mentale menite să limiteze urmările unor seisme majore în arii 
dens populate.

Consecinţele deciziilor privind amenajările teritoriului şi 
ale spaţiului urban în particular, exprimate sintetic prin forma, 
structura şi dimensiunile oraşului, sunt determinante pentru 
nevoile de mobilitate ale unei populaţii numeroase concen-
trate într-un perimetru restrâns. Normele pentru activităţile 
antropice statuate de cerinţele dezvoltării durabile exprimate 
sintetic prin îndemnul „think globally, act localy“ au modifi -
cat principiile planifi cării urbane. Toate cele şapte comunicări 
din cadrul Conferinţei care au avut autori arhitecţi şi urbanişti, 
cadre didactice cu vastă experienţă şi, în cea mai mare parte, 
cu implicare în planifi carea urbană, au scos în evidenţă aces-
te relativ noi orientări urbanistice – ale unui oraş policentric, 
concentrat şi corelat, care să răspundă unei mobilităţi durabile 
şi care să economisească energie. Înainte de a reveni la pro-
blema asigurării nevoilor de mobilitate ale populaţiei urbane, 
consemnăm că îndeosebi confi gurarea energetică a clădirilor, 
riguros argumentată teoretic, şi alimentarea centralizată cu 
energie termică au constituit temele unor comunicări primite 
cu interes de participanţi.

Revenind  la  planifi carea  urbană şi la legătura aceste-
ia cu cerinţele de deplasare s-au făcut referiri la modifi cările 
conceptuale produse în ultimele decenii. Dacă la nivelul anilor 
1960 se recomanda „adaptarea oraşului la automobil“ (con-
cepţie care, din păcate, s-a dovedit că încă persistă şi în câteva 
dintre opiniile exprimate în comunicări!?), atunci, după 1990, 
s-a conturat necesitatea ca în aglomeraţiile cu peste 100 000 
locuitori să se includă în planurile de urbanism planuri pen-
tru deplasările urbane. Orientarea principală a acestor planuri 
vizează diminuarea trafi cului de autoturisme prin dezvoltarea 
transporturilor colective, a modurilor „blânde“ de deplasare, 
a conexiunilor dintre deplasările individuale şi transportul în 
comun, a organizării staţionărilor, a transporturilor de mărfuri 
în oraşe (organizate conform conceptelor tot mai larg asimila-
te ale logisticilor urbane).

(Continuare în pag. 6)

Prof. dr. ing. Şerban Raicu
Membru titular al ASTR

Preşedintele secţiei Ingineria Transporturilor

Examinări pluri 
și interdisciplinare

Soluții subordonate îmbunătățirii 
calității vieții urbane

Privire concluzivă asupra dezbaterilor

De la concepte la practică 
și... retur 
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(Urmare din pag. 5)
Multe comunicări din cadrul Conferinţei au 
fost consacrate  interdependenţei dintre  pla-
nifi carea urbană şi planurile pentru deplasările 
urbane. S-a desprins cu claritate că soluţiile 
pentru asigurarea mobilităţii durabile nu pot 
să se limiteze la restructurarea ofertelor actu-
ale de deplasare şi transport. Forma, structura 
şi dimensiunea oraşului determină nevoia de 
deplasare „ex-ante“, înainte de confruntare 
cu oferta. În alţi termeni, s-a relevat că pentru 
atingerea obiectivelor de echilibru economic, 
social şi ecologic se impune o nouă paradig-
mă, şi anume cea a gestionării complexităţii, 
a multidimensionalităţii, a interdependenţei şi 
interacţionării. Inovaţia metodologică majoră, 
care s-a desprins din mai multe comunicări, 
constă în promovarea unei tratări holistice a 
problemelor, a analizelor sistemice (analize 
spaţiale, economice, demografi ce, sociologi-
ce, ecologice – reunite sistemic) şi a strategii-
lor transversale. Înţelegerea conexiunilor din-
tre urbanism/amenajarea teritoriului şi mobili-
tatea „ex-ante“ şi, în continuare, dintre aceasta 
şi mobilitatea „ex-post“, adică cea satisfăcută 
prin opţiunile de depla-
sare, şi oferta de trans-
port este primordială 
pentru orientarea deci-
denţilor strategici.

Au fost exempli-
fi cate, la nivelul Mu-
nicipiului Bucureşti, 
consecinţele lipsei 
de corelaţii dintre ur-

banism şi deplasare/transport aşa cum sunt 
resimţite în prezent în trafi cul rutier adesea 
supercongestionat.

Ca soluţii pentru limitarea poluării, a 
zgomotelor, vibraţiilor şi economisirea  de 
energie au fost evidenţiate valenţele tracţi-
unii electrice cu motoare asincrone pentru 
tramvaie şi troleibuze, soluţii argumentate de 
către autorii comunicărilor  (cercetători şti-
inţifi ci de la ICPE – SAERP) prin realizările 
practice, afl ate deja în exploatarea curentă la 
regii de transport public urban (Bucureşti, 
Cluj, Iaşi), realizări care includ şi sistemele 
de comandă/control şi monitorizare/diagnos-
ticare a funcţionării.

Aceiaşi autori au arătat disponibilitatea 
de a continua cercetarea pentru a realiza în 
ţară autobuze şi troleibuze hibride, precum şi 
autobuze electrice care, folosind supercon-
densatori, ar putea fi  alimentate la capetele 
liniei sau/şi în staţiile din parcurs.

De altfel, îmbunătăţirea performanţe-
lor de funcţionare a mijloacelor de transport 
(propulsie – frânare, sustentaţie – ghidare, 
conducere – control) a făcut obiectul şi al 

altor comunicări în care au pre-
valat însă aspectele teoretice ale 
concepţiei de ansamblu şi ale 
proiectării unor componente.

Tot aici, trebuie să re-
marcăm şi lucrările consacrate 
îmbunătăţirii procedurilor de 
calcul ale unor structuri meca-
nice cu ajutorul metodei dife-
renţelor fi nite.

Problematica folosirii energiilor alter-
native pentru nevoile unui oraş, ca şi utili-
zarea energiilor regenerabile, via hidrogen, 
pentru un transport urban sustenabil s-au re-
găsit şi ele în comunicările prezentate.

Şi problemele reciclării deşeurilor din 
materiale plastice şi cele ale unor logistici 
inverse (de recuperare) pentru produse elec-
trice şi electronice au fost tratate cu prilejul 
Conferinţei, pornindu-se tocmai de la acui-
tatea lor, de la pericolele pe care le prezintă 
pentru desfăşurarea întregului proces de dez-
voltare durabilă. Evident, este o temă căreia 
trebuie să i se acorde o foarte mare atenţie.

Din această sumară rememorare a prin-
cipalelor teme ale comunicărilor, dar, mai 
ales, din opiniile celor care au participat la 
lucrările Conferinţei, reiese că reuniunea ştiin-
ţifi că organizată de ASTR în zilele de 11 şi 12 
octombrie 2012 a demonstrat, odată în plus, că 
specialiştii români au soluţii pentru creşterea 
calităţii vieţii din marile aglomeraţii urbane. 
Aceştia, „uitaţi“ de decidenţii politici, au pier-
dut doar ocazia, dar nu şi capacitatea de a în-
deplini acţiuni creatoare. Astăzi marginalizaţi, 
aceşti specialişti, cunoscători şi continuatori ai 
operei înaintaşilor, pot furniza soluţii mai va-
loroase decât cei de pe alte meleaguri la care 
s-a apelat cu precădere în ultimi ani pentru 
conceperea de strategii sau pentru realizarea 
unor proiecte de infrastructuri. În mod cert, 

dacă ne-am raporta la istoria ingineriei din Ro-
mânia şi, în particular, la cea a realizării infra-
structurilor tehnice, am descoperi acea pleiadă 
de ingineri români care au proiectat şi realizat 
remarcabil şi alimentările cu apă şi reţelele de 
canalizare şi centralele electrice şi liniile de 
transport al energiei şi căile ferate şi şoselele şi 
podurile şi viaductele şi tunelurile şi porturile 
şi staţiile de cale ferată şi aeroporturile şi ca-
nalele de navigaţie şi barajele hidrocentralelor 
şi silozurile şi metroul bucureştean şi încă, şi 
încă, multe altele. Cei de astăzi au demonstrat, 
şi în această ediţie a Zilelor Academice, că se 
pot ridica la niveluri similare de performanţă.

Un fi losof contemporan spunea că „în 
spatele oricărei civilizaţii există o viziune“. 
Viziunea inspiră gândirea şi acţiunile dându-le 
un sens. În absenţa acesteia, indivizi sau gru-
puri restrânse transcend constrângerilor şi aleg 
lupta pentru putere şi supravieţuire individua-
lă. În loc să-i lăsăm să aleagă calea hedonis-
mului civic, trebuie să-i orientăm către coagu-
larea unei societăţi civile care să-i determine 
pe vremelnicii decidenţi politici să acţioneze 
conform unei strategii concordante cu exigen-
ţele dezvoltării durabile.

Pentru aceasta este nevoie să revenim 
cu mai multe dezbateri pe tematica „vieţii şi 
activităţii în marile aglomeraţii urbane“. În 
primul rând, pentru a stabili criterii, indica-
tori, pentru a realiza baze de date şi a atribui 
responsabilităţi de administrare a acestora. 
În acest caz, vom fi  în măsură să comensu-
răm dinamica efectelor acţiunilor noastre 
conjugate pentru creşterea calităţii vieţii.

SUB  LUPA  ACTUALITĂŢII SUB  LUPA  ACTUALITĂŢII 

Capacitatea de a iniția 
și de a duce până la 
capăt acțiuni creatoare

Privire concluzivă asupra dezbaterilor

În perioada 17 – 20 octombrie a.c., la 
Romexpo s-au desfăşurat cea de-a 38-a ediţie 
a Târgului Tehnic Internaţional Bucureşti – 
TIB şi ediţia a doua a Târgului Internaţional 
de Energie Regenerabilă, Energie Convenţi-
onală, Echipamente şi Tehnologii pentru In-
dustria de Petrol şi Gaze Naturale – EEE. 

TIB – unul dintre cele mai importan-
te evenimente de profi l tehnic desfăşurate în 
România – a reunit în acest an 322 compa-
nii din 16 ţări, pe o suprafaţă de expunere de 
peste 16 000 mp. Au fost prezentate creaţii şi 
oferte de top din dome-
nii precum ingineria 
mecanică şi electrică, 
maşini-unelte, echi-
pamente hidraulice, 
metalurgie, electronică 
şi automatizări, roboţi 
industriali, comunica-
ţii, IT, software indus-
trial. Printre noutăţile 
expuse în acest an s-au afl at: echipamente de 
măsură şi control, sisteme complete de scule 
pentru centre de ştanţat, aparate de sudură, 
lasere de marcare şi pentru prelucrări de pre-
cizie, soluţii complete în domeniul curăţării 
pieselor, echipamente de producţie piese şi 
tăiere materiale, scule aşchietoare, materiale 
şi tehnologii de fi nisare, tehnologii de vibro-
fi nisare de masă, soluţii complete în domeniul 
degresării, curăţării, uscării şi fi nisării pieselor, 
servicii specializate în protecţia anticorozivă 
şi braţe de măsură pentru modelare 3D etc. 
Manifestare emblematică pentru evoluţia eco-
nomiei româneşti, TIB a devenit unul dintre 
cele mai importante târguri tehnice ale lumii, 

benefi ciind de atestarea ofi cială a Asociaţiei 
Globale a Industriei de Târguri şi Expoziţii.

O prezenţă remarcabilă şi, în acelaşi 
timp, fructuoasă prin dimensiunea de piaţă 
a constituit-o Salonul China Engineering & 
Technologies, cu participarea a peste 40 de 
companii din infrastructuri, construcţii şi 
energie, deschise spre parteneriate în spaţiul 
economic românesc. 

Referitor la târgul în profi l energetic, 
EEE, acesta a atras atenţia prin oferta de 
echipamente şi tehnologii pentru valorifi ca-

rea resurselor de 
energii regenera-
bile şi convenţi-
onale, precum şi 
pentru utilizare 
în industria de 
petrol şi gaze. 
Dintre acestea, 
menţionăm: sis-
teme de cogenera-

re şi trigenerare, centrifuge cu încălzire tip 
CL3 pentru determinarea conţinutului de apă 
şi sediment din ţiţei, panouri fotovoltaice şi 
pompe de căldură, servicii anexe extracţiei 
petrolului şi gazelor naturale, cazane mo-
derne de biomasă cu performanţă ridicată şi 
mentenanţă simplă, invertoare fotovoltaice 
de ultimă generaţie, centrale de avarie, soluţii 
pentru efi cientizarea energetică a clădirilor, 
echipamente pentru extracţia şi distribuirea 
petrolului şi a gazelor, precum şi servicii de 
consultanţă pentru pro-iectarea şi executarea 
parcurilor de rezervoare.

Dr. ing. Amuliu Proca

Energia și tehnica, îngemănate într-o 
prestigioasă manifestare expozițională
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FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

„Amenajarea râurilor Argeș și Dâmbovița pentru navigație 
și alte folosințe majore, un proiect benefi c pentru 

generațiile de astăzi și pentru cele care ne vor urma“ (II)
(Urmare din pag. 3)
T.B.: Întrucât este vorba despre o 

amenajare complexă, cred că proiectul 
prezintă interes şi prin alte efecte pozi-
tive.

C.A.: Cu siguranţă. Avem în vedere pu-
nerea sub control şi tranzitarea debitelor de 
viitură pe Argeşul inferior, în aval de Acumu-
larea Mihăileşti – Cornetu, până la Dunăre 
şi apărarea de inundaţii a unor suprafeţe de 
teren ce însumează peste 30 000 ha. De ase-
menea, se creează posibilitatea alimentării cu 
apă a localităţilor limitrofe şi se asigură apa 
necesară pentru irigarea în perspectivă a unor 
suprafeţe de teren agricol însumând până la 
150 mii ha. Sunt, apoi, premise pentru pro-
ducerea a circa 126 GWh/an energie electri-
că regenerabilă în hidrocentralele din nodu-
rile hidrotehnice ale amenajărilor. Mai sunt 
de menţionat amenajările pentru piscicultură 
pe o suprafaţă de circa 1250 ha. Totodată, se 
are în vedere dezvoltarea agrementului şi a 
turismului în zonă.

T.B.: Toate aceste argumente nu sunt 
sufi ciente pentru a-i convinge pe opozanţii 
proiectului că este nevoie de reluarea lu-
crărilor? Ce alte date şi fapte ar putea fi  
aduse în atenţia decidenţilor?

C.A.: Aş aminti, în completare, o serie 
de infl uenţe ecologice favorabile privind mi-
croclimatul, dată fi ind realizarea unui luciu 
de apă de aproape 4000 ha într-o zonă cu 
defi cit de precipitaţii. Există, apoi, surse de 
trafi c care pot fi  valorifi cate pe termen lung, 
pe baza unor scenarii logistice sofi sticate. 
Acestea se afl ă în zona Mării Negre, Cori-
dorului Traceca, SSS (Short Sea Shipping 
– Transport maritim pe distanţe scurte), ser-
vicii de livrare – colectare expresă cu utili-
zarea navelor rapide.

T.B.: Nu mă îndoiesc că seria argu-
mentelor ar putea continua. Ceea ce, însă, 
nu se poate eluda sub nicio formă este ce-
rinţa primordială de a se identifi ca sursele 
de fi nanţare. Cine ar fi  interesat să pună 
banii „la bătaie“ pentru a obţine profi turi 
semnifi cative, fi e şi numai pe termen lung?

C.A.: Potenţialii investitori trebuie să 
ştie că, în ceea ce ne priveşte, am analizat 
mai multe scenarii de atragere a trafi cului 
către noua cale navigabilă, în funcţie de 
zona de infl uenţă acceptată ca ipoteză de 
lucru. Corelând prognozele de trafi c şi ca-
pacitatea instalată, au rezultat următoarele 
concluzii: realizarea efectivă a trafi cului 
prognozat este restricţionată de capacitatea 

infrastructurilor aferente căii navigabile şi 
zonei ei de infl uenţă; până la orizontul 2050, 
trafi cul converge, în majoritatea ipotezelor 
de evoluţie, spre capacitatea căii navigabile. 
Indiferent de ipotezele acceptate pentru pro-
gnoza de trafi c, capacitatea căii navigabile se 
afl ă sub potenţialul generabil în zona logis-
tică de infl uenţă a acesteia, având în vedere 
că o sursă majoră de trafi c este cooperarea 
transportului fl uvial cu celelalte moduri de 
transport. Strategia şi concepţia tehnologică 
de echipare a căii navigabile constă în utili-
zarea pe scară largă a tehnologiilor intermo-
dale: containere, cutii mobile, semiremorci, 
Ro-Ro şi altele, ceea ce măreşte semnifi cativ 
gradul de atractivitate al investiţiilor.

T.B.: Să sperăm că factorii decidenţi, 
pornind de la studiul de fezabilitate, vor 
ţine seama şi de ceea ce prezintă priorităţi 
sub cele mai diverse aspecte, inclusiv în 
ceea ce priveşte succesiunea lucrărilor.

C.A.: Tocmai de aceea am precizat în 
studiu că este obligatoriu ca, înainte de fi -
nalizarea lucrărilor prevăzute pentru amena-
jarea râurilor Argeş şi Dâmboviţa, să intre 
în funcţiune, cu întreaga capacitate, staţia de 
epurare a oraşului Bucureşti, astfel ca în râul 
Dâmboviţa, ca şi în râul Argeş, să fi e dever-

sată numai apă epurată mecanic şi biologic.

T.B.: Deci, încă un argument în fa-
voarea soluţiilor preconizate, inclusiv în 
ceea ce priveşte recuperarea investiţiilor. 
Sub aspect economic, cred că aceasta este 
tema esenţială şi, totodată, factorul deter-
minant în adoptarea deciziilor.

C.A.: Aţi formulat punctul de plecare 
spre ceea ce poate constitui, dacă sunteţi de 
acord, concluzia convorbirii noastre.

T.B.: Vă rog...
C.A.: Toate folosinţele enumerate au fost 

cuantifi cate. Rezultă că investiţiile necesare 
pentru fi nalizarea lucrărilor de amenajare com-
plexă a cursurilor inferioare ale râurilor Argeş 
şi Dâmboviţa se recuperează producând incon-
testabile benefi cii economice şi sociale de im-
portanţă majoră pentru prezentul şi viitorul ţă-
rii, pentru generaţiile de azi şi pentru cele care 
vor urma. De precizat că studiul de fezabilitate 
recent întocmit a primit toate avizele necesare, 
inclusiv din partea Comisiei Interministeriale 
şi poate fi  fi nanţat prin Programul Operaţional 
Sectorial – Transport (POS-T), program de fi -
nanţare din fonduri structurale post-aderare ale 
UE, aprobat prin Decizia Comisiei Europene 
(CE) nr. C(2007) 3469/12.07.2007. 

Autorul cărţii, prof. univ. dr. ing. 
Dumitru Fodor, membru al Academiei de 
Ştiinţe Tehnice din România şi membru al 
unor asociaţii şi organizaţii ştiinţifi ce inter-
naţionale, este cunoscut şi apreciat ca unul 
dintre cadrele didactice de 
prestigiu ale fostului Insti-
tut de Mine din Petroşani, 
actualmente Universitatea 
din Petroşani care, de-a lun-
gul a peste cinci decenii de 
activitate universitară, şi-a 
pus amprenta asupra învăţă-
mântului superior minier nu 
numai ca un reputat cadru 
didactic, dar şi ca formator 
de şcoală, fi ind fondatorul 
învăţământului superior mi-
nier pentru exploatările mi-
niere de suprafaţă. În acelaşi 
timp, a fost şi este un exce-
lent autor de carte tehnică şi 
universitară. 

Ca rod al unei activităţi prodigioase 
în domeniul învăţământului, cercetării şi 
producţiei şi al unor preocupări permanen-
te de investigare, cunoaştere, interpretare 
şi diseminare a cunoştinţelor acumulate, a 
scris peste 20 de cărţi, tratate şi monografi i 
în domeniu.

Vasta activitate tehnico-ştiinţifi că a 
prof. univ. dr. ing. Dumitru Fodor, experi-
enţa practică şi didactică şi, nu în ultimul 

rând, puterea de muncă şi vitalitatea de care 
dispune, îi permit ca, la frumoasa vârstă pe 
care o are, să mai adauge literaturii de spe-
cialitate o altă lucrare, care, prin simplitatea 
redării informaţiilor, acurateţe, conţinut şi 

exprimare, să fi e ac-
cesibilă şi utilă nu nu-
mai specialiştilor, ci şi 
celor care doresc să se 
informeze despre pro-
blemele teoretice, teh-
nice şi tehnologice din 
domeniul exploatărilor 
miniere de suprafaţă.

Conţinutul lu-
crării se bazează pe o 
tratare sistemică a acti-
vităţilor miniere, a pro-
gresului tehnico-ştiin-
ţifi c şi a experienţei na-
ţionale şi internaţionale 
în domeniu, pe parcur-
sul a zece capitole.

În prima parte a lucrării (capitolele 
I – III) sunt abordate şi tratate problemele 
legate de exploatarea integrală sau parţială 
a zăcămintelor la suprafaţă, capacitatea de 
producţie şi durata de activitate a carierelor.

Partea a II-a a lucrării (capitolul IV) 
cuprinde problemele legate de deschide-
rea şi pregătirea zăcămintelor în vederea 
exploatării, precum şi cele referitoare la 
săparea tranşeelor în cariere. Descrierea 

proceselor de producţie din cariere, în func-
ţie de natura şi tăria rocilor, cu prezentarea 
detaliată a modului de extragere din masiv, 
a încărcării, transportului şi depozitării ma-
terialelor extrase, constituie cea de-a treia 
parte a lucrării (capitolele V – VII). 

În partea a patra a lucrării (capitolele 
VIII – X) sunt prezentate şi analizate meto-
dele de exploatare aplicate în cariere, lucră-
rile speciale din exploatările la zi, realizările 
şi performanţele obţinute, precum şi anumi-
te consideraţii economice asupra activităţii 
din cariere.

Deşi se vrea a fi  o lucrare simplă, ac-
cesibilă şi nespecialiştilor, cartea Metode şi 
tehnologii moderne în exploatarea la supra-
faţă este până la urmă o lucrare complexă, 
care, prin conţinutul ei diversifi cat şi echi-
librat, prin structură şi mod de abordare va 
fi , ca fi ecare dintre monografi ile şi tratatele 
precedente, primită cu interes şi receptivita-
te de către specialiştii din domeniu şi de cei 
preocupaţi de informare sau documentare în 
domenii colaterale (geologie, hidrogeolo-
gie, materiale de construcţii, construcţii de 
maşini etc.).

Felicitări autorului pentru munca de-
pusă şi Editurilor AGIR şi CORVIN pentru 
lucrarea realizată.

Prof. univ. dr. ing. I. Rotunjanu
Facultatea de Mine, Universitatea 

din Petroşani

Dumitru FodorDumitru Fodor
Metode şi tehnologii moderne în exploatarea Metode şi tehnologii moderne în exploatarea 

la suprafaţăla suprafaţă
Realizări şi performanţeRealizări şi performanţe

Editura AGIR, Bucureşti, şi Editura Corvin, Deva, 2012, format 17×24 cm, 404 pag.Editura AGIR, Bucureşti, şi Editura Corvin, Deva, 2012, format 17×24 cm, 404 pag.

Workshop-ul 
Internațional 

de Compatibilitate 
Electromagnetică 

– CEM 2012
Institutul Naţional de Cercetare-Dez-

voltare pentru Inginerie Electrică ICPE-CA, 
sub patronajul Ministerului Educaţiei, Cer-
cetării, Tineretului şi Sportului, în colabora-
re cu Asociaţia pentru Compatibilitate Elec-
trotehnică din România, Comitetul Electro-
tehnic Român şi Universitatea Lucian Blaga, 
a organizat recent, la Sibiu, a 8-a ediţie a 
Workshop-ului International de Compatibi-
litate Electromagnetică – CEM 2012.

Manifestarea, devenită deja tradiţiona-
lă, a suscitat un real interes din partea nume-
roaselor personalităţi participante, reprezen-
tanţi ai cercetării, învăţământului academic 
universitar, ai unor instituţii de resort, ONG-
uri şi operatori economici din ţară şi din străi-
nătate (Elveţia, Germania, Polonia şi Belgia). 
În cadrul workshop-ului s-au dezbătut aspec-
te privind compatibilitatea electromagnetică 
în domeniile electronică, sisteme de comuni-
caţii, sisteme industriale, efectele expunerii 
umane la câmpurile electromagnetice, evalu-
area electromagnetică nedistructivă şi proble-
me de standardizare. De asemenea, manifes-
tarea a prilejuit şi o masă rotundă cu tematica 
Probleme şi tendinţe de armonizare a direc-
tivelor din EMC. Problema incertitudinii de 
măsurare, ce a generat discuţii privind cerinţe 
la nivel naţional pentru „a ţine pasul“ cu stan-
dardizarea internaţională din domeniu.

Potrivit organizatorilor, acest workshop 
a constituit un prilej de excepţie pentru 
ridicarea nivelului de colaborare ştiinţifi că şi 
tehnică între participanţi.
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                     Tă
ria vinului

                     Tă
ria vinului

         Lăsat ne-a fost ca dar divin. 

             De-i negru, roşu, ori ca mierea,

                Oricât de bun ar fi  un vin,

                Tot nu îmbată ca puterea!

               
                      

        Florina Dinescu
Florina Dinescu                                                                      

(Din (Din Lumea epigramei
Lumea epigramei, nr. 6/2012), nr. 6/2012)                                                                                

Robotul Prospero „revoluționează“ agricultura

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

● Interes pentru construcția unui 
al treilea pod între Bulgaria și Româ-
nia. Consorţiul chinezo-spaniol SPHIMX este 
interesat de construcţia unui al treilea pod între 
Bulgaria şi România, care să lege oraşele dunăre-
ne Călăraşi şi Silistra, potrivit primarului oraşului 
bulgăresc Silistra, Iulian Naidenov, citat de agen-
ţia Novinite. Reamintim că guvernul bulgar şi-a 
exprimat în mod clar intenţia să construiască cel 
puţin încă două poduri peste Dunăre, în colaborare 
cu România, în afara podului de la Calafat – Vidin 
şi a celui de la Giurgiu – Ruse. 

● Ness Technologies a deschis 
un centru de dezvoltare la Iași. Furni-
zorul de soluţii şi servicii IT Ness Technologies a 
deschis un centru de dezvoltare la Iaşi, în cadrul 
operaţiunilor de servicii de inginerie software. 
Potrivit managerilor fi rmei, lansarea Iaşi Develop-
ment Center face parte din eforturile companiei de 
extindere a prezenţei internaţionale, Ness Techno-
logies având deja astfel de centre în India, Ameri-
ca de Nord, Slovacia, Singapore şi Israel. Centrul 
asigură o gamă largă de servicii de inginerie, de la 
planifi care la implementare. Ness Technologies are 
aproape 7000 de angajaţi în peste 20 de state.

● Energie electrică produsă cu 
ajutorul unui vulcan. Departamentul de 
Energie al Statelor Unite fi nanţează proiectul 
Newberry Enhanced Geothermal Systems, ce are 
ca scop producerea energiei electrice cu ajutorul 

unui vulcan. 
În cadrul pro-
iectului, speci-
aliştii urmează 
să creeze un 
nou rezervor 
geotermal în 
statul Oregon. 
Acesta va fi  

săpat la 2,7 km adâncime, urmând să fi e situat 
la 5,4 km de centrul vulcanului Newberry, unde 
roca atinge temperaturi de 300 de grade Celsius. 
Se intenţionează, astfel, producerea electricităţii 
prin extragerea de energie din căldura Pămân-
tului. În acest scop, se vor crea o serie de frac-
turi în roca impermeabilă, urmând a se pompa 
apă în aceste fracturi. Apa va reveni la suprafaţă, 
urmând să fi e sursa de energie pentru centrala 
electrică geotermală. Experţii spun că noua teh-
nologie reprezintă viitorul energiei geotermale, 
sursa de curent electric fi ind regenerabilă şi „pri-
etenoasă“ cu mediul.

● Carburanți din... aer. Compania en-
gleză Air Fuel Syndication a dezvoltat o tehnolo-
gie prin intermediul căreia se poate crea carburant 
sintetic cu ajutorul aerului şi al electricităţii. Teh-
nologia – denumită Carburanţi din aer – implică 
amestecarea hidroxidului de sodiu cu dioxidul de 
carbon şi „electrolizarea“ carbonatului de sodiu 
rezultat pentru obţinerea dioxidului de carbon pur. 
Hidrogenul este apoi produs prin electrolizarea va-
porilor de apă obţinuţi cu ajutorul unui dezumidifi -
cator. Dioxidul de carbon şi hidrogenul se folosesc 
ulterior pentru a produce metanol care, la rândul 
lui, este procesat, în acest fel luând naştere com-
bustibilul. Potrivit producătorilor, combustibilul 
poate fi  utilizat în orice tip rezervor.

O echipă de ingineri de la compa-
nia Dorhout R&D (specializată în sis-
teme robotice) a proiectat un robot, 
denumit Prospero, capabil să semene 
pe câmp şi care – potrivit creatorilor 
lui – prefi gurează evoluţia viitoare 
a agriculturii, în care mare parte a 
muncilor difi cile ar putea fi  realizată 
de roboţi. După cum informează des-
copera.ro, pentru moment, „roboţii-
fermieri“ pot doar să semene, dar 
compania are în vedere şi proiectarea 
unor sisteme capabile să plivească, 
să împrăştie îngrăşăminte şi să adu-
ne recolta, înlocuind în bună parte 
munca oamenilor. Roboţii Prospero 
se deplasează în orice direcţie, evitând 
obstacolele; folosesc un senzor plasat 

în partea inferioară pentru a vedea dacă 
într-un anumit loc a fost pusă o sămânţă; 

dacă locul nu a fost însămânţat, atunci 
robotul sapă o gropiţă şi aşează o să-

mânţă, ghidând acţiunea cu ajutorul unui 
„ochi electronic“. În acelaşi timp, fi ecare 

robot comunică cu ceilalţi, înştiin-
ţându-i despre ceea ce face, într-un 
sistem inspirat de modul în care se 
organizează coloniile de furnici. 
Când o furnică găseşte hrană, ea 
anunţă evenimentul celorlalte fur-
nici din grup eliberând un feromon 
care le atrage spre sursa de hrană. 
În acelaşi mod, robotul poate emite 
semnale infraroşii pentru a chema 
în ajutor ceilalţi roboţi. Avantajul 
folosirii unor astfel de roboţi, în 
detrimentul utilajelor agricole exis-
tente, este acela că ei pot însămânţa 

terenurile şi în alte moduri decât în rân-
duri, în funcţie de instrucţiunile primite. 

Potrivit secretarului de stat în Mini-
sterul Economiei, Comerţului şi Mediului 
de Afaceri, Rodin Traicu, conducta 
de gaze Giurgiu – Ruse, care va 
subtraversa Dunărea, ar putea fi  
fi nalizată până la fi nele anului 2013 
şi va face parte din gazoductul Na-
bucco. Interconectorul este dezvol-
tat de compania Bulgartransgaz în 
cooperare cu Transgaz Mediaş şi are 
o capacitate maximă de transport de 
1,5 miliarde metri cubi pe an, capa-
citate minimă de transport – 500 
milioane mc/an. Implementarea 
proiectului presupune construcţia a 
două staţii de măsurare gaze, SMG 
Giurgiu şi SMG Ruse, execuţia unei 
conducte cu o lungime de 7,2 km între 
SMG Giurgiu şi punctul de subtraversa-
re situat pe malul românesc al Dunării, 
execuţia unei conducte de 15,4 km între 
SMG Ruse şi punctul de subtraversare 

situat pe malul bulgăresc al Dunării. De 
asemenea, proiectul presupune execuţia 

subtraversării fl u-
viului Dunărea prin 
montarea a două 
fi re de conductă cu 
o lungime totală de 
4,14 km.

Conform ofi -
cialilor celor două 
ţări, proiectul de 
interconectare Bul-
garia – România 
pe direcţia Giurgiu 
– Ruse urmăreşte 
creşterea siguranţei 

în aprovizionarea cu gaze naturale a 
României şi Bulgariei prin diversifi carea 
surselor de gaze naturale destinate ce-
lor două state, asigurarea continuităţii şi 
siguranţei livrărilor de gaze naturale către 
consumatorii rezidenţiali şi industriali în 

cazul apariţiei unor situaţii de criză în ali-
mentarea celor două ţări cu gaze ruseşti. 
Menţionăm că Guvernul de la Sofi a a luat 
decizia construirii unor legături cu statele 
vecine după aşa numitul război al gazelor 
din ianuarie 2009 dintre Ucraina şi Rusia, 
când neînţelegerile dintre cele două ţări 
au blocat livrările de gaze ruseşti către 
Bulgaria timp de trei săptămâni, în mijlo-
cul iernii. În acelaşi context, în februarie 
2011, Consiliul European a decis ca fi eca-
re stat membru UE să aibă cel puţin două 
surse de gaze naturale şi electricitate până 
în 2014, astfel încât să fi e evitată o situaţie 
similară crizei din ianuarie 2009.

Reamintim că Bulgaria a demarat, 
în a doua parte a lunii august, lucrările 
de construire a interconectorului între 
reţelele de gaze naturale ale Bulgariei şi 
României. Bulgaria intenţionează să con-
struiască conexiuni cu alte trei ţări veci-
ne, Turcia, Grecia şi Serbia.

Până la finalul anului viitor, conducta de gaze 
Giurgiu  – Ruse va subtraversa Dunărea

Asociaţia Română pentru Propa-
ganda şi Istoria Aeronauticii (ARPIA), 
fi liala Craiova, împreună cu grupul Poli-
color Orgachim (lider regional în indus-
tria lacurilor şi vopselelor decorative din 
Europa de Sud-Est), a realizat o replică 
la scară reală a avionului cu reacţie creat 
de Henri Coandă în urmă cu peste 100 de 
ani, aducând, astfel, un omagiu inventa-
torului român şi pionieratului românesc 
în această industrie. Replica aeronavei 
Coandă 1910 a fost expusă la 27 octom-
brie a.c., cu prilejul mitingului aviatic Ol-
tenia Aeronautică, ce a avut loc în cadrul 
Aeroportului de la Craiova. Evenimentul 

a atras mii de spectatori care au imorta-
lizat momentul alături de avionul iconic 
al inventatorului român şi au urmărit de-
monstraţiile aeriene de salvare şi exerci-
ţiile de acrobaţie ale piloţilor. 
Avionul urmează să fi e expus 
în perioada următoare în cadrul 
expoziţiilor şi evenimentelor 
de profi l.

Coandă 1910 a fost pri-
mul avion cu propulsie prin re-
acţie din lume, fi ind conceput, 
construit şi testat de românul 
Henri Coandă. Cu o greuta-
te de circa 420 de kilograme, 

aparatul era unul de tip biplan, cu două 
locuri. A fost expus pentru prima oară la 
cel de-al doilea Salon Aeronautic de la 
Paris, din 1910.

La Craiova s-a prezentat replica primului 
avion cu reacție din lume, Coandă 1910
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